

အထူးထိမ်းမြားခြင်းဆိုင်ရာအက်ဥပဒေ

| အိန္ဒိယအက်ဥပဒေအမှတ် ၃၊ ၁၈၇၂။

(၁၈၇၂ ခုနှစ်၊ မတ်လ ၂ ရက်)

နိဒါန်း

စင်စစ်အားဖြင့် ခရစ်ယာန်၊ ဂျူး၊ ဟိန္ဒူ၊ မဟာမေဒင်၊ ပါရစီ၊ ဗုဒ္ဓဘာသာ၊ ဆစ်ခ် သို့မဟုတ် ဂျိန်းဘာသာကို ယုံကြည်ကိုးကွယ်ခြင်း မရှိသူများနှင့် ဟိန္ဒူ၊ ဗုဒ္ဓဘာသာ၊ ဆစ်ခ် သို့မဟုတ် ဂျိန်းဘာသာကို ယုံကြည်ကိုးကွယ်သူများအတွက် ထိမ်းမြားခြင်းပုံစံ ပြဋ္ဌာန်းပေးရန် လိုအပ်သောကြောင့်လည်းကောင်း၊ တရားဝင်မဝင် သံသယဖြစ်ဖွယ်ရှိသော ထိမ်းမြားမှုအချို့ကို တရားဝင်ဖြစ်စေရန် လိုအပ်သောကြောင့်လည်းကောင်း ဤအက်ဥပဒေကို အောက်ပါ အတိုင်း ပြဋ္ဌာန်းလိုက်သည်။

၁။ * * * * *

အက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြားခြင်းပြုနိုင်သော စည်းကမ်းချက်များ

၂။ ခရစ်ယာန် သို့မဟုတ် ဂျူး သို့မဟုတ် ဟိန္ဒူ သို့မဟုတ် မဟာမေဒင် သို့မဟုတ် ပါရစီ သို့မဟုတ် ဗုဒ္ဓဘာသာ သို့မဟုတ် ဆစ်ခ် သို့မဟုတ် ဂျိန်း ဘာသာကို ယုံကြည်ကိုးကွယ်ခြင်း မရှိသောသူများ၏ ထိမ်းမြားခြင်းကို ဤအက်ဥပဒေအရ ဆောင်ရွက် နိုင်သည်။ သို့မဟုတ် ထိမ်းမြားမည့်သူ တစ်ဦးစီသည် ဖော်ပြပါ ဘာသာများ ဆိုလိုသည်မှာ- ဟိန္ဒူ၊ ဗုဒ္ဓဘာသာ၊ ဆစ်ခ် သို့မဟုတ် ဂျိန်းဘာသာများမှ တစ်ခုခု သို့မဟုတ် အခြားဘာသာတစ်ခုခုကို ယုံကြည်ကိုးကွယ်လျှင် အောက်ပါစည်းကမ်းချက်များနှင့်အညီ ထိမ်းမြားခြင်း အခမ်းအနား ကို ဆောင်ရွက် နိုင်သည် -

- (၁) ထိမ်းမြားချိန်တွင် ထိမ်းမြားမည့်သူ နှစ်ဦးစလုံးတွင် သက်ရှိထင်ရှား လင် သို့မဟုတ် မယားမရှိစေ ရ။
- (၂) အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာပြက္ခဒိန်နှစ်အရ ယောက်ျားလေးသည် အသက် ဆယ့်ရှစ် နှစ် ပြည့်ပြီးသူ ဖြစ်ရမည်။ မိန်းကလေးသည် ဆယ့်ငါးနှစ် ပြည့်ပြီး သူဖြစ်ရမည်။
- (၃) ထိမ်းမြားမည့်သူတစ်ဦးသည် အကယ်၍ အသက်နှစ်ဆယ့်တစ်နှစ် မပြည့် သေးပါက သူ သို့မဟုတ် သူမ၏ ဖခင် သို့မဟုတ် အုပ်ထိန်းသူထံမှ ထိမ်းမြားရန် သဘောတူညီမှု ရရှိပြီးဖြစ်ရမည်။
- (၄) ထိမ်းမြားမည့်သူနှစ်ဦးသည် ၎င်းတို့နှင့် သက်ဆိုင်ရာ ဥပဒေတစ်ခုခုအရ ထိမ်းမြားလျှင် တရားမဝင် ဖြစ်စေနိုင်သည့် သွေးသားတော်စပ်ခြင်း သို့မဟုတ် ဆွေမျိုးတော်စပ်ခြင်း မရှိစေရ။

ပထမခြင်းချက်- သွေးသားတော်စပ်ခြင်း သို့မဟုတ် ဆွေမျိုးတော်စပ်ခြင်းနှင့် စပ်လျဉ်းသည့် ဥပဒေ သို့မဟုတ် ဓလေ့ထုံးတမ်းမှအပ အခြားမည်သည့်ဥပဒေ သို့မဟုတ် ဓလေ့ထုံးတမ်းကမ္ဘာ့ ထိမ်းမြားခြင်း ကို တားမြစ်ခြင်း မရှိစေရ။

ဒုတိယခြင်းချက်- ထိမ်းမြားမည့်သူတို့၏ မျိုးရိုးအလိုက် တိုက်ရိုက်ဆင်းသက်သော အဘိုး၏ ဖခင်၏ ဖခင် သို့မဟုတ် အဘွား၏ မိခင်၏ မိခင်တို့ထက် နီးကပ်သော ဆွေမျိုး တော်စပ်မှုရှိခြင်း သို့မဟုတ် ထိမ်းမြားမည့်သူ

တစ်ဦးဦးသည် သွေးသား တော်စပ်သော ဆွေမျိုးတစ်ဦး သို့မဟုတ် သွေးသား တော်စပ်သော ဆွေမျိုးတစ်ဦး၏ အစ်ကို သို့မဟုတ် အစ်မ မဟုတ်ခဲ့လျှင် မည်သည့် ဥပဒေ သို့မဟုတ် ဓလေ့ထုံးတမ်းကမ္ဘာ့ ထိမ်းမြားခြင်းကို တားမြစ်ခြင်း မရှိစေရ။

မှတ်ပုံတင်အရာရှိများခန့်အပ်ခြင်း

၃။ နိုင်ငံတော်သမ္မတသည် ဤအက်ဥပဒေအရ ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံအတွင်း သီးခြားသတ်မှတ်ထားသည့် ဒေသများအတွက် ထိမ်းမြားခြင်း မှတ်ပုံတင် အရာရှိချုပ်နှင့် မှတ်ပုံတင်အရာရှိများ ခန့်အပ်နိုင်သည်။ အဆိုပါထိမ်းမြားခြင်း မှတ်ပုံတင်အရာရှိကို ခန့်အပ်ထားသော ဒေသသည် ယင်းအရာရှိ၏ ခရိုင်ဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

ထိမ်းမြားရန် ရည်ရွယ်သည့်သူတစ်ဦးက မှတ်ပုံတင်အရာရှိထံသို့ အကြောင်းကြားစာပေးပို့ခြင်း

၄။ ဤအက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြားခြင်းကို ဝိနည်းနှင့်အညီ ကျင်းပရန် ရည်ရွယ်သောအခါ ထိမ်းမြား မည့်သူတစ်ဦးက ထိမ်းမြားမှု မဆောင်ရွက်မီ ထိမ်းမြားမှု ဆောင်ရွက်ပေးမည့် မှတ်ပုံတင်အရာရှိထံသို့ စာဖြင့်ရေးသားထားသော အကြောင်းကြားစာ ပေးပို့ရမည်။

အကြောင်းကြားစာ ပေးပို့ခံရသော မှတ်ပုံတင်အရာရှိသည် ထိမ်းမြားမည့်သူ နှစ်ဦးအနက် အနည်းဆုံး တစ်ဦးက ယင်းအကြောင်းကြားစာ ပေးပို့ခြင်းမပြုမီ ဆယ့်လေး ရက် နေထိုင်ခဲ့သည့် ဒေသ၏ ခရိုင် မှတ်ပုံတင်အရာရှိ ဖြစ်ရမည်။

အဆိုပါ အကြောင်းကြားစာသည် ဤအက်ဥပဒေ၏ ပထမဇယားတွင် ဖော်ပြထား သည့် ပုံစံအတိုင်း ဖြစ်ရမည်။

အကြောင်းကြားစာကို ဖိုင်တွဲရန်နှင့် မိတ္တူကို ထိမ်းမြားခြင်း အကြောင်းကြားစာ စာအုပ်တွင် ရေးသွင်းခြင်း

၅။ မှတ်ပုံတင်အရာရှိသည် အဆိုပါ အကြောင်းကြားစာများကို ဖိုင်တွဲ၍ ၎င်း၏ ရုံးမှတ်တမ်းများနှင့်အတူ ထိန်းသိမ်းထားရမည်။ ထို့ပြင် နိုင်ငံတော်သမ္မတက ၎င်းထံ ယင်းကိစ္စ အလို့ငှာ ပေးပို့ထားသည့် “အထူးထိမ်းမြားခြင်းအက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြားခြင်း အကြောင်းကြားစာ စာအုပ်”တွင် ယင်းအကြောင်း ကြားစာတိုင်း၏ မိတ္တူမှန် တစ်စုံကို ချက်ချင်း ရေးသွင်းရမည်။ ယင်းစာအုပ်ကို ကြည့်ရှုစစ်ဆေးလိုသူ အားလုံးအား အဖိုးအခမယူဘဲ သင့်လျော်သော အချိန်များတွင် ကြည့်ရှု စစ်ဆေးနိုင်ရန် ထားရှိ ရမည်။

ထိမ်းမြားခြင်းကို ကန့်ကွက်ခြင်း

၆။ ပုဒ်မ ၄ အရ ထိမ်းမြားရန် ရည်ရွယ်ကြောင်း အကြောင်းကြားစာ ပေးပို့ပြီးနောက် ဆယ့်လေးရက် အကြာတွင် ဤမှနောက်တွင် ဖော်ပြထားသည့် နည်းလမ်း အတိုင်း ကြိုတင်ကန့်ကွက်ခြင်းမရှိလျှင် အဆိုပါ ထိမ်းမြားမှုကို ဝိနည်းနှင့်အညီ ကျင်းပနိုင်သည်။

မည်သူမဆို ယင်းထိမ်းမြားမှုသည် ပုဒ်မ ၂ ပုဒ်မခွဲ(၁)၊ (၂)၊ (၃) သို့မဟုတ် (၄) တို့တွင် သတ်မှတ် ဖော်ပြထားသည့် စည်းကမ်းချက် တစ်ရပ် သို့မဟုတ် တစ်ရပ်ထက်ပို၍ ဖောက်ဖျက်ကြောင်း အကြောင်း ပြ၍ ကန့်ကွက်နိုင်သည်။

ကန့်ကွက်သည့် အကြောင်းအရာ၏ သဘောသဘာဝကို မှတ်ပုံတင်အရာရှိသည် မှတ်ပုံတင်စာအုပ်တွင် ရေးသား၍
မှတ်တမ်းတင်ရမည်။ လိုအပ်ပါက ကန့်ကွက်သူကို ဖတ်ကြား ရှင်းလင်းပြရမည်ဖြစ်ပြီး ကန့်ကွက်သူကိုယ်တိုင်
သို့မဟုတ် ယင်း၏ ကိုယ်စား လက်မှတ် ရေးထိုးရမည်။

ကန့်ကွက်ချက်ကို လက်ခံရရှိပါက ဆောင်ရွက်ရမည့် လုပ်ထုံးလုပ်နည်း

ကန့်ကွက်သူက တရားစွဲဆိုနိုင်ခြင်း။

၇။ ယင်းကန့်ကွက်ကြောင်း အကြောင်းကြားစာကို ရရှိသောအခါ မှတ်ပုံတင်အရာရှိသည် ထိုကန့်ကွက် ချက်ရရှိသည့်နေ့မှ
ဆယ့်လေးရက် ကုန်ဆုံးသည်အထိ ထိမ်းမြားခြင်း ကို ဆက်လက် ဆောင်ရွက်ခြင်း မပြုရ။ အကယ်၍ ယင်းအချိန်တွင်
စီရင်ပိုင်ခွင့်ရှိသော တရားရုံး တစ်ခု ဖွင့်လှစ်ထား ပါက သို့မဟုတ် အကယ်၍ ယင်းအချိန်တွင် ထိုတရားရုံး ဖွင့်လှစ်
ထားခြင်းမရှိလျှင် ထိုတရားရုံးဖွင့်လှစ်သည့်နေ့မှ ဆယ့်လေးရက် ကုန်ဆုံးသည်အထိ ထိမ်းမြား ပေးခြင်း မပြုရ။
ရည်ရွယ်ထားသည့် ထိမ်းမြားခြင်းကို ကန့်ကွက်သူသည် အဆိုပါ ထိမ်းမြား ခြင်းသည် ဥပဒေပုဒ်မ ၂၊ ပုဒ်မခွဲ (၁)၊ (၂)၊ (၃)
သို့မဟုတ် (၄) တွင် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့် စည်းကမ်းချက်တစ်ခု သို့မဟုတ် တစ်ခုထက်ပို၍ ဖောက်ဖျက်ကြောင်း
ကြေညာသည့် မြက်ဟ ကြေညာမှု ဒီကရီအတွက် စီရင်ပိုင်ခွင့်ရှိသည့် တရားမတရားရုံး တစ်ရုံးရုံးတွင် တရားမကြီးမှု
စွဲဆိုနိုင်သည်။

အမှုစွဲဆိုထားကြောင်း သက်သေခံလက်မှတ်ကို မှတ်ပုံတင်အရာရှိက ထိန်းသိမ်းထားခြင်း

၈။ အဆိုပါ တရားမကြီးမှုကို လက်ခံရရှိသည့် အရာရှိသည် အမှုစွဲဆို သူကို ယင်းသို့ အမှုစွဲဆို ထားကြောင်း
သက်သေခံလက်မှတ် ထုတ်ပေးရမည်။ အဆိုပါ သက်သေခံ လက်မှတ်ကို ကန့်ကွက် ကြောင်း
အကြောင်းကြားစာရရှိသည့်နေ့မှ ဆယ့်လေးရက်အတွင်း မှတ်ပုံတင် အရာရှိထံတင်သွင်းပါက၊ ယင်းအချိန်တွင်
စီရင်ပိုင်ခွင့်ရှိသော တရားရုံးတစ်ရုံးကို ဖွင့်လှစ် ထားလျှင်ဖြစ်စေ သို့မဟုတ် ထိုတရားရုံးကို ယင်းအချိန်တွင်
ဖွင့်လှစ်ထားခြင်း မရှိလျှင် အဆိုပါ တရားရုံးဖွင့်လှစ်သည့်နေ့မှ ဆယ့်လေးရက်အတွင်းဖြစ်စေ ထိမ်းမြားမှုကို
အဆိုပါတရားရုံး ဆုံးဖြတ်ချက် ချမှတ်ခြင်းမပြုမီအထိ ဆောင်ရွက်ခြင်း မပြုရ။ အဆိုပါ ဆုံးဖြတ်ချက်ပေါ်တွင်
အယူခံမှုများ အတွက် ဥပဒေက ခွင့်ပြုသည့်ကာလကုန်လွန်သည်အထိ သို့မဟုတ် ထိုဆုံးဖြတ် ချက်အပေါ် အယူခံမှု
တစ်ရပ်ရှိပြီး အယူခံတရားရုံးက ဆုံးဖြတ်ချက် ချမှတ်ပြီးသည့်အချိန် အထိ ထိမ်းမြားပေးခြင်း မပြုရ။
ရှေ့အပိုဒ်တွင် ဖော်ပြသည့် အချိန်အတွင်း အဆိုပါ သက်သေခံလက်မှတ်ကို သတ်မှတ် ကာလအတွင်း
သတ်မှတ်ထားသည့် နည်းလမ်းအတိုင်း မတင်သွင်းလျှင် သို့မဟုတ် အကယ်၍ ဆုံးဖြတ်ချက်သည် ပုဒ်မ ၂ ပုဒ်မခွဲ (၁)၊
(၂)၊ (၃) သို့မဟုတ် (၄) တွင် သတ်မှတ်ထားသည့် စည်းကမ်းချက် တစ်ရပ် သို့မဟုတ် တစ်ရပ်ထက်ပို၍ ဖောက်ဖျက်ခြင်း
မရှိကြောင်း ဆုံးဖြတ်လျှင် ယင်းထိမ်းမြားမှုကို ဆောင်ရွက်ပေး နိုင်သည်။

အကယ်၍ အဆိုပါ တရားရုံး၏ ဆုံးဖြတ်ချက်သည် ပုဒ်မ ၂ ပုဒ်မခွဲ (၁)၊ (၂)၊ (၃) သို့မဟုတ် (၄) တွင် သတ်မှတ်ထားသည့်
စည်းကမ်းချက် တစ်ရပ် သို့မဟုတ် တစ်ရပ်ထက်ပို၍ ဖောက်ဖျက်ကြောင်း ဆုံးဖြတ်လျှင် ယင်းထိမ်းမြားခြင်းကို
ဝိနည်းနှင့်အညီ ကျင်းပပေးခြင်းမပြုရ။

ကန့်ကွက်ချက်သည်ကြောင်းကျိုးဆီလျော်မှုမရှိပါက တရားရုံးက ဒဏ်ငွေတပ်ရိုက်နိုင်ခြင်း။

၉။ ပုဒ်မ ၇ တွင်ရည်ညွှန်းထားသော အဆိုပါ တရားမကြီးမှုကို လက်ခံထားသည့် မည်သည့် တရားရုံး မဆို ကန့်ကွက်သည့်အကြောင်းအရာသည် ကြောင်းကျိုးဆီလျော်မှု မရှိကြောင်း၊ ၎င်းပြင် သဘောရိုး လည်း မဟုတ်ကြောင်း ပေါ်လွင်ထင်ရှားပါက ကန့်ကွက်သူကို ကျပ်တစ်သိန်းထက် မပိုသော ဒဏ်ငွေ ပေးဆောင်ရန်နှင့် ထိုဒဏ်ငွေအားလုံး သို့မဟုတ် တစ်စိတ် တစ်ဒေသကို ထိမ်းမြားမည့်သူနှစ်ဦးအား ပေးစေရန် အမိန့်ချမှတ်နိုင်သည်။

ထိမ်းမြားမည့်သူများနှင့် သက်သေများက ပြုလုပ်သောကြေညာချက်
၁၀။ ထိမ်းမြားခြင်းကို ဝိနည်းနှင့်အညီ မကျင်းပမီ ထိမ်းမြားမည့်သူများနှင့် အသိသက်သေ သုံးဦးသည် ဤအက်ဥပဒေ၏ ဒုတိယဇယားတွင် ပါရှိသော ပုံစံအတိုင်း ကြေညာချက် တစ်စောင် ပြုလုပ်ပြီး မှတ်ပုံတင်အရာရှိ၏ ရှေ့မှောက်တွင် လက်မှတ်ရေးထိုးရမည်။ အမျိုးသမီးသည် မုဆိုးမ ဖြစ်လျှင်မှ တစ်ပါး ထိမ်းမြားမည့်သူ တစ်ဦးသည် အသက် နှစ်ဆယ့်တစ်နှစ် မပြည့်သေးပါက ကြေညာချက်တွင် ၎င်း၏ ဖခင် သို့မဟုတ် အုပ်ထိန်းသူက လက်မှတ်ရေးထိုးရမည်။ မှတ်ပုံတင် အရာရှိသည် ကြေညာ ချက်တိုင်းကို ထပ်ဆင့် လက်မှတ်ရေးထိုးရမည်။

ထိမ်းမြားခြင်းကို မည်သို့ဆောင်ရွက်ရခြင်း
၁၁။ ထိမ်းမြားခြင်းကို မှတ်ပုံတင်အရာရှိနှင့် ကြေညာချက်တွင် လက်မှတ်ရေးထိုးသည့် သက်သေသုံး ဦးတို့၏ ရှေ့မှောက်တွင် ဝိနည်းနှင့်အညီ ကျင်းပရမည်။ ထိမ်းမြားခြင်းကို ဝိနည်းနှင့်အညီ မည်သည့် ပုံစံနှင့်မဆို ကျင်းပနိုင်သည်။ ထိမ်းမြားမည့်သူများသည် တစ်ဦးက တစ်ဦးကို မှတ်ပုံတင် အရာရှိနှင့် သက်သေများ ရှေ့မှောက်တွင် ၎င်းတို့ကြားအောင် “ကျွန်ုပ်(A) သည် သင်(B) ကို တရားဝင် မယား (သို့မဟုတ် လင်ယောက်ျား)အဖြစ် လက်ခံပါသည်”ဟု ပြောဆို ရမည်။

ထိမ်းမြားခြင်းဆောင်ရွက်နိုင်သည့်နေရာ
၁၂။ ထိမ်းမြားခြင်းကို ထိမ်းမြားမည့်သူများ၏ ဆန္ဒအတိုင်း မှတ်ပုံတင်အရာရှိ၏ ရုံး၌ဖြစ်စေ သို့မဟုတ် မှတ်ပုံတင်အရာရှိ၏ ရုံးနှင့် သင့်လျော်သော အကွာအဝေးတွင်ရှိသည့် အခြား နေရာ၌ဖြစ်စေ ဝိနည်းနှင့်အညီ ကျင်းပနိုင်သည်။ သို့ရာတွင် မှတ်ပုံတင်အရာရှိ၏ ရုံးမှအပ အခြားနေရာတွင် ကျင်းပပါက နိုင်ငံတော်သမ္မတသည် ကျင်းပရန် စည်းကမ်းချက်များကို သတ်မှတ်ပေး နိုင်သည့်ပြင် ယင်းအပေါ်ထပ်ဆောင်းပေးရမည့် အခကြေးငွေကို သတ်မှတ်ပေးနိုင်သည်။

ထိမ်းမြားခြင်း သက်သေခံလက်မှတ်
၁၃။ ထိမ်းမြားခြင်းကို ဝိနည်းနှင့်အညီ ကျင်းပပြီးသည့်အခါ မှတ်ပုံတင်အရာရှိသည် ဤအက်ဥပဒေ၏ တတိယဇယားတွင် သတ်မှတ်ထားသည့် ပုံစံအတိုင်း သက်သေခံ လက်မှတ်ကို ဤကိစ္စအလို့ငှာ ၎င်း ထိန်းသိမ်းထားရှိမည့် စာအုပ်တွင် ရေးသွင်းရမည်။ ယင်းစာအုပ်ကို အထူး ထိမ်းမြား ခြင်းဆိုင်ရာအက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြားခြင်း သက်သေခံစာအုပ် ဟု ခေါ်တွင်စေရမည်။ အဆိုပါ သက်သေခံ လက်မှတ်တွင် ထိမ်းမြားမည့်သူများနှင့် အသိသက်သေ သုံးဦးက လက်မှတ်ရေးထိုးရမည်။

ထိမ်းမြားခြင်း မှတ်ပုံတင်အရာရှိချုပ်ထံရှိ ထိမ်းမြားခြင်း သက်သေခံလက်မှတ်စာအုပ်တွင် ရေးသွင်းထားသောမိတ္တူမှန်များကို ဆက်လက်ပေးပို့ခြင်း

၁၃-က။ မှတ်ပုံတင်အရာရှိသည် နိုင်ငံတော်သမ္မတက အခါအားလျော်စွာ ညွှန်ကြားသည့် ကြားကာလ များတွင် ၎င်းကိုယ်တိုင် မှန်ကန်ကြောင်းသက်သေခံ လက်မှတ်ရေးထိုးထားသည့် မိတ္တူတစ်စုံကို နိုင်ငံတော်သမ္မတက အခါအားလျော်စွာ

သတ်မှတ်သည့် ပုံစံအတိုင်း အဆိုပါ ထိမ်းမြားမှု သက်သေခံလက်မှတ်စာအုပ်တွင် ၎င်းကိုယ်တိုင် ရေးသွင်းချက်များ အားလုံးကို ဖြည့်သွင်း၍ အဆိုပါ ကြားကာလများ၏ နောက်ဆုံးအချိန်တွင် ထိမ်းမြားခြင်း မှတ်ပုံတင် အရာရှိချုပ် ထံ ပေးပို့ရမည်။

အခကြေးငွေများ

၁၄။ နိုင်ငံတော်သမ္မတသည် ဤအက်ဥပဒေအရ မှတ်ပုံတင်အရာရှိက ထမ်းဆောင်ရမည့် တာဝန်များ အတွက် ထိုသူအား ပေးရမည့် အခကြေးငွေများကို သတ်မှတ်ရမည်။ မှတ်ပုံတင် အရာရှိသည် ၎င်းက သင့်သည်ဟု ထင်မြင်လျှင် ထိမ်းမြားမှု ဝိနည်းနှင့်အညီ မကျင်းပမီ ယင်းအခကြေးငွေ သို့မဟုတ် အခကြေးငွေရထိုက်သည့် အခြားမည်သည့် တာဝန်ကိုမဆို မထမ်းဆောင်မီ အဆိုပါ အခကြေးငွေကို ပေးရန် တောင်းဆိုနိုင်သည်။

အဆိုပါ ထိမ်းမြားမှု သက်သေခံလက်မှတ်စာအုပ်ကို သင့်လျော်သည့် အချိန်အခါများတွင် ကြည့်ရှု စစ်ဆေး နိုင်ရန် ထားရှိရမည်။ ယင်းစာအုပ်တွင် ပါရှိသော ဖော်ပြချက် များသည် မှန်ကန်ကြောင်း သက်သေခံအထောက်အထားအဖြစ် လက်ခံရမည်။ မှတ်ပုံတင်အရာရှိသည် အဆိုပါကောက်နုတ်ချက် တစ်ခုစီအတွက် နိုင်ငံတော်သမ္မတက သတ်မှတ်သော အခကြေးငွေကို လျှောက်ထားသူက ပေးသွင်းသည့်အခါ ကောက်နုတ်သော မှန်ကန်ကြောင်း သက်သေခံအထောက်အထားများကို ၎င်းအား ထုတ်ပေးရမည်။

အက်ဥပဒေအရ နောက်ထပ် ထိမ်းမြားသူအပေါ် ပြစ်ဒဏ်

၁၅။ မည်သူမဆို ဤအက်ဥပဒေအရ ဝိနည်းနှင့်အညီ ထိမ်းမြားမှု ကျင်းပချိန်တွင် အိမ်ထောင်ရှိပြီး ဖြစ်ပါက ရာဇသတ်ကြီး ပုဒ်မ ၄၉၄ သို့မဟုတ် ပုဒ်မ ၄၉၅ အရ ကိစ္စရပ်ကို လိုက်၍ ပြစ်မှု ကျူးလွန်သည်ဟု မှတ်ယူရမည့်ပြင် ယင်းသို့ ဝိနည်းနှင့်အညီ ကျင်းပသော ထိမ်းမြားခြင်းလည်း ပျက်ပြယ်စေရမည်။

တရားဝင် အိမ်ထောင်ရှိလျက်နှင့် နောက်ထပ်ထိမ်းမြားခြင်းအတွက် ပြစ်ဒဏ်

၁၆။ ဤအက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြားသူတိုင်းသည် ၎င်း၏ လင် သို့မဟုတ် မယား အသက်ရှင်နေစဉ် ကာလအတွင်း အခြားသူနှင့် ထိမ်းမြားမှု ပြုလျှင် ထိုသူ သို့မဟုတ် ထိုမိန်းမသည် ဒုတိယ အိမ်ထောင်ပြုချိန်တွင် မည်သည့်ဘာသာကို ကိုးကွယ်စေကာမူ ရာဇသတ်ကြီး ပုဒ်မ ၄၉၄ နှင့် ပုဒ်မ ၄၉၅ အရ ကိစ္စရပ်ကိုလိုက်၍ ၎င်း၏ လင် သို့မဟုတ် မယား သက်ရှိထင်ရှားရှိစဉ် နောက်အိမ်ထောင် ပြုမှုအတွက် ပြစ်ဒဏ် ထိုက်သင့် စေရမည်။

မြန်မာနိုင်ငံလင်မယားကွာရှင်းရေး အက်ဥပဒေကို ကျင့်သုံးခြင်း

၁၇။ ဤအက်ဥပဒေအရ ပဋိညာဉ်ပြုလုပ်သည့် ထိမ်းမြားခြင်းအားလုံးသည် မြန်မာနိုင်ငံ လင်မယား ကွာရှင်းရေး အက်ဥပဒေကို ကျင့်သုံးရမည်။ ထို့ပြင် ယင်းထိမ်းမြားခြင်းများသည် ဤအက်ဥပဒေတွင် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့် နည်းလမ်းအတိုင်းဖြစ်စေ၊ ဤအက်ဥပဒေတွင် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့် အကြောင်းအရာများကြောင့်ဖြစ်စေ သို့မဟုတ် ဤအက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂ ပုဒ်မခွဲ(၁) ၊ (၂)၊ (၃) သို့မဟုတ် (၄) တွင် သတ်မှတ်ထားသည့် တစ်ရပ် သို့မဟုတ် တစ်ရပ်ထက်ပိုသော စည်းကမ်းချက်များကို ဖောက် ဖျက်သည်ဟူသော အကြောင်းကြောင့် ဖြစ်စေ တရားမဝင် ပျက်ပြယ်ကြောင်း သို့မဟုတ် ဖျက်သိမ်း ကြောင်း ကြေညာနိုင်သည်။

အက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြားခြင်းများမှ ပေါ်ပေါက်သော ပြဿနာများတွင် ကျင့်သုံးရမည့် ဥပဒေ

၁၈။ ဤအက်ဥပဒေအရ ဝိနည်းနှင့်အညီ ကျင်းပသော ထိမ်းမြားခြင်းများမှ မွေးဖွား လာသော သားသမီးများသည် အကယ်၍ ၎င်းတို့သည် ဤအက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြားခဲ့လျှင် သွေးသား တော်စပ်ခြင်းနှင့် ဆွေမျိုးတော်စပ်ခြင်းဟူသော အကြောင်းကြောင့် ထိမ်းမြားခြင်း ကို တားမြစ်သည့် ထိုသူတို့၏ ဖခင်များနှင့် သက်ဆိုင်သည့် ဥပဒေကို ကျင့်သုံးရမည်ဟု မှတ်ယူရမည့်အပြင် ဤအက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂ ပါ ခြွင်းချက်နှင့်လည်း သက်ဆိုင်စေရမည်။

အက်ဥပဒေအရမဟုတ်သော ထိမ်းမြားခြင်းများ၏ခြွင်းချက်

၁၉။ ဤအက်ဥပဒေပါ မည်သည့် ပြဋ္ဌာန်းချက်ကမျှ ဤအက်ဥပဒေအရ ဝိနည်းနှင့်အညီ ကျင်းပခြင်း မဟုတ်သည့် ထိမ်းမြားမှုတစ်ခုခု၏ တရားဝင်မှုကို ထိခိုက်ခြင်း မရှိစေရ။ မည်သည့် နည်းလမ်းဖြင့် ထိမ်းမြားခြင်း ပြုခဲ့သည်ဖြစ်စေ ထိုထိမ်းမြားခြင်း၏ တရားဝင်မှုကို ဤအက်ဥပဒေက တိုက်ရိုက် သော်လည်းကောင်း၊ သွယ်ဝိုက်၍သော်လည်းကောင်း ထိခိုက်ခြင်း မရှိစေရဟု မှတ်ယူ ရမည်။ သို့ရာတွင် အဆိုပါ နည်းလမ်းဖြင့် ထိမ်းမြားခြင်း၏ တရားဝင်မှု သည် ဤမှနောက်တွင် တရားရုံး တစ်ရုံး ရုံး ၏ရှေ့မှောက်တွင် အငြင်းပွားလာလျှင် ယင်းအငြင်းပွားမှုကို ဤအက်ဥပဒေ၌ ပြဋ္ဌာန်းထားခြင်း မရှိသကဲ့သို့ ဆုံးဖြတ်ရမည်။

၂၀။ * * * * *

မမှန်မကန်ဖော်ပြချက် ပါဝင်နေသည့်ကြေညာချက်များ သို့မဟုတ် သက်သေခံ လက်မှတ်တွင် လက်မှတ်ရေးထိုးခြင်းအတွက် ပြစ်ဒဏ်

၂၁။ မည်သူမဆို ဤအက်ဥပဒေအရ ပြဋ္ဌာန်းထားသည့် ကြေညာချက် သို့မဟုတ် သက်သေခံ လက်မှတ် ကိုပြုလုပ်ခြင်း၊ လက်မှတ်ရေးထိုးခြင်း သို့မဟုတ် အသိသက်သေ အဖြစ် မှန်ကန် ကြောင်းလက်မှတ် ရေးထိုးခြင်းပြုရာတွင် ယင်း၌ မမှန်မကန် ဖော်ပြချက် ပါဝင်ကြောင်းနှင့် ၎င်းကို သိလျက်နှင့်ဖြစ်စေ၊ မှားယွင်းကြောင်း ယုံကြည်လျက်နှင့်ဖြစ်စေ၊ မှန်ကန်သည်ဟု မယုံကြည်ဘဲနှင့် ဖြစ်စေ ပြုလုပ်ခဲ့လျှင် ရာဇသတ်ကြီး ပုဒ်မ ၁၉၉ တွင် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့် ပြစ်မှုကို ကျူးလွန်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

ပစ္စည်းခွဲဝေခြင်းမပြုရသေးသည့်မိသားစုဝင်များအပေါ် အချို့သော ထိမ်းမြားခြင်းများ၏ အကျိုး သက်ရောက်မှု
၂၂။ ဟိန္ဒူ၊ ဗုဒ္ဓဘာသာ၊ ခရစ်ယာန် သို့မဟုတ် ဂျိမ်းဘာသာကို ယုံကြည်ကိုးကွယ်သော ပစ္စည်း ခွဲဝေခြင်း မပြုရသေးသည့် မိသားစုဝင်တစ်ဦး၏ ဤအက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြား မှုသည် အဆိုပါ မိသားစုမှ ခွဲထွက်ခဲ့သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

ဤအက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြားသည့် အချို့သောအမှုများတွင် အမွေဆက်ခံမှု အခွင့်အရေးများ

၂၃။ ဤအက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြား လက်ထပ် သော ဟိန္ဒူ၊ ဗုဒ္ဓဘာသာ၊ ခရစ်ယာန် သို့မဟုတ် ဂျိမ်းဘာသာကို ယုံကြည်ကိုးကွယ်သူတစ်ဦးသည် ဇာတ်ချွတ်ယွင်းသူများအား ဖယ်ရှားသည့် အက်ဥပဒေကို လိုက်နာရသူ တစ်ဦးကဲ့သို့ ပစ္စည်းတစ်စုံတစ်ရာကို အမွေဆက်ခံသည့် အခွင့်အရေးနှင့် စပ်လျဉ်း၍ တူညီသော အခွင့်အရေးများနှင့် တူညီသော ချွတ်ယွင်းချက် များကို ရရှိစေရမည်။

သို့ရာတွင် ဤပုဒ်မပါ မည်သည့် အချက်ကမျှ တစ်စုံတစ်ယောက်အား မည်သည့် ဘာသာရေး ဆိုင်ရာရုံး သို့မဟုတ် ဘာသာရေးဆိုင်ရာ ဝန်ဆောင်မှု အခွင့်အရေး သို့မဟုတ် မည်သည့် ဘာသာရေး သို့မဟုတ် အလှူဒါနနှင့်ဆိုင်သော ယုံကြည်အပ်နှံမှုကို စီမံခန့်ခွဲရန် အခွင့်အရေးကိုမျှ အပ်နှံခြင်း မရှိစေရ။

အက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြားလက်ထပ်သူတို့၏ ပစ္စည်းများအမွေဆက်ခံခြင်း

၂၄။ ဤအက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြား သော ဟိန္ဒူ၊ ဗုဒ္ဓဘာသာ၊ ဆစ်ခ် သို့မဟုတ် ဂျိန်းဘာသာ ကို ယုံကြည်ကိုးကွယ်သူတစ်ဦး၏ ပစ္စည်းများအမွေဆက်ခံခြင်းနှင့် အဆိုပါ ထိမ်းမြားမှုမှ မွေးဖွားလာသည့် သားသမီးများ၏ ပစ္စည်းဆိုင်ရာ အမွေဆက်ခံခြင်းကို အမွေ ဆက်ခံရေး အက်ဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်း ချက်များအရ စီရင်ရမည်။

အက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြားသူများမွေးစားခွင့် မရှိခြင်း

၂၅။ ဤအက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြား သော ဟိန္ဒူ၊ ဗုဒ္ဓဘာသာ၊ ဆစ်ခ်(ခ်) သို့မဟုတ် ဂျိန်းဘာသာကို ယုံကြည် ကိုးကွယ်သူ မည်သူမျှ သားသမီးမွေးစားခွင့်မရှိစေရ။

အက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြားသူ၏ ဖခင်ကမွေးစားခြင်း

၂၆။ ဟိန္ဒူ၊ ဗုဒ္ဓဘာသာ၊ ဆစ်ခ်(ခ်) သို့မဟုတ် ဂျိန်းဘာသာကို ယုံကြည်ကိုးကွယ်သူ တစ်ဦးသည် ဤအက်ဥပဒေအရ ထိမ်းမြားမှု ပြုသောအခါ ၎င်း၏ ဖခင်က အကယ်၍ ၎င်းတွင် အခြားသက်ရှိထင်ရှား သား မရှိလျှင် ၎င်းနှင့်သက်ဆိုင်ရာ ဥပဒေအရ အခြားသူတစ်ဦးကို သားအဖြစ် မွေးစားခွင့်ရှိသည်။

[ပူးတွဲဖော်ပြသော စာရင်း ၁] 01 ပထမဇယား (ပုဒ်မ ၄ ကိုကြည့်ပါ) ထိမ်းမြားခြင်း အကြောင်းကြားစာ

[ပူးတွဲဖော်ပြသော စာရင်း ၂] 02 ဒုတိယဇယား (ပုဒ်မ ၁၀ ကိုကြည့်ပါ) သတို့သားက ပြုလုပ်ရမည့် ကြေညာချက်

[ပူးတွဲဖော်ပြသော စာရင်း ၃] 03 တတိယဇယား (ပုဒ်မ-၁၃ ကိုကြည့်ပါ) မှတ်ပုံတင်အရာရှိ၏ သက်သေခံလက်မှတ်